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نهج البلاغه

تعطيليجشنوارهوكنفرانس

النازخماميزاده
گزارش2

»افقنو«درروزه�ايابتدايي
آغازب�هكاردول�تيازدهماز
جملهاتفاقاتسياسياستكهدرطولزمانباتعابيرو
تفاس�يرمختلفومتناقضمس�ئولانوزارتارش�ادو
سازمانسينماييمواجهشدهاس�ت.حالادرتازهترين
تفس�يرازايناتفاقحج�تاللهايوبي،رئيسس�ازمان
سينماييكشورتلويحاًگفتهاستكهچونكنفرانس»افق
نو«سينمايينبودهويبابرگزاريآنمخالفتكردهاست.
ايندرحالياستكهاوايلارديبهشتامسالوزيرارشاد
درتوضيحبهمجلسگفتهبودكهجشنوارهافقنوتيرماه
92وقب�لازآغازبهكاردولتيازدهملغوش�دهاس�ت!

جش��نواره » افق نو« را مي توان جش��نواره اي كوچك از جنس 
جش��نواره بین المللي فیلم مقاومت قلمداد كرد. اين جشنواره 
حاشیه امن نمايش آن دس��ته از فیلم هاي مستند و سینمايي 
ضد هالیوودي و ضد امپريالیستي از گوشه و كنار دنیا بود كه به 
دلیل هژموني صنعت سینماي هالیوود بر دنیا فرصت و شانس 
چنداني براي نمايش نداشتند. شماري از مهمانان و چهره هاي 
سرشناس سینماي امريكا قرار بود براي دومین دوره از جشنواره 
»افق نو« خود را به ايران برسانند؛ در میان آنها اسامي به چشم 
مي خورد كه اكنون براي س��یزدهمین دوره جشنواره جهاني 
فیلم مقاومت نیز دوباره به تهران دعوت ش��ده اند. با اين حال و 
 به رغم شباهت زياد موضوع و محتواي رويدادي چون »افق نو«
 به جشنواره فیلم مقاومت حجت الله ايوبي به فارس گفته است 
كه چون كنفرانس »افق نو«  س��ینمايي نبوده ب��ا برگزاري آن 
مخالفت كرده اس��ت. با اين اظهارنظر، مخالفت وزارت ارشاد با 
برگزاري كنفرانس »افق نو«  بديهي ترين گزينه و دلیل براي لغو 
اين جشنواره به نظر مي رس��د، هر چند پیش تر نادر طالب زاده 
دبیر اين كنفرانس در همان روزهايي كه »افق نو« تازه لغو شده 
بود اين را گفته بود كه تعطیلي جشنواره افق نو دستور وزارت 

خارجه بوده كه وزارت ارشاد نیز آن را عملي كرده است. 
در واقع همان طور كه قبلًا نیز پیش بیني مي شد، لغو كنفرانس 
» افق نو«  در هم��ان روزهاي آغاز به كار دول��ت يازدهم در پي 
ديپلماسي جديد دولت در قبال ايالات متحده امريكا بوده است. 

اين جشنواره با بازتاب هايي فراوان در روزنامه و خبرگزاري هاي 
تلگراف، آسوش��یتدپرس، راديو لیبرتي، هاآرتص اس��رائیل، 
اسرائیل هیوم، اورشلیم پست، تايمزاف اسرائیل، اسرائیل نشنال 

نیوز و شمار ديگري از رسانه ها مواجه بود اما لغو شد. 
رس��انه ها بعد از لغو »افق نو«  به دنبال پرتقال فروش و عامل 
عدم برگزاري اين كنفرانس و جش��نواره ضدامپريالیس��تي 
مي گشتند اما كسي زير بار اين داستان نمي رفت. حتي بعد از 
قريب يك سال وزير ارشاد در مجلس و در پاسخ به سؤال قاسم 
جعفري، نماينده دامغان كه پرسیده بود چرا اين جشنواره را 
لغو كرديد،  مدعي شده بود كه جشنواره »افق نو« تیرماه 92 
و قبل از آغاز به كار دولت يازدهم لغو شده است. جالب تر آنكه 
حجت الله ايوبي، رئیس سازمان سینمايي در همان ماه هاي 
 ابتدايي ش��روع به كارش به صراحت گفته بود كه جشنواره

 افق نو سودي براي سینماي ايران نداش��ته است و سازمان 
متبوع وي پولي براي برگزاري اين جشنواره ندارد!

حالا گويا كلیت وزارت ارشاد و سازمان سینمايي بعد گذشت 
بیش از يك سال از رويدادهاي سال گذشته و سرد شدن اين 
قضیه، مي توانند راحت تر درباره آن وقايع س��خن بگويند اما 
پشت پرده نگهداشتن ترجیحي برخي وقايع در يك بازه زماني 
و سپس بیرون ريختن حقايق و رك و راست سخن گفتن درباره 
داس��تان » افق نو« مي تواند محل بروز برخي تناقض گويي ها 
باشد؛ از آن دست اظهارات متفاوتي كه پیش تر هم در سخنان 
وزير ارش��اد و معاون س��ینمايي اش درباره فیلم »قصه ها«ي 

 رخشان بني اعتماد ديده شده است.

لغو»افقنو«وتناقضگوييوزارتارشادوسازمانسينمايي

پرتقال فروش بعد از قريب يك سال پيدا شد

 جريان حاكم بر هرم لعنتي سينما
فيلمسازان متعهد را در اقليت قرار داده است

حرفهايمتفاوتابراهيمحاتميكيادر»هفت«

ك�ه نيس�ت مه�م
»محم�ودگبرلو«درگزارشيك

ابتدايبرنامههفت،سرمقالهايميخواندتابا
گفتنجملاتتملقآمي�زومحافظهكارانهاي
نظي�راينك�ه»فيلمس�ازانخوب�يداريمكه
ميدانيمهمهآنهابرايمردمشانهستندونه
بهسفارشآنس�ويآبهاعملميكنندونه
برايگوشهچشمجشنوارهايدوربيندست
ميگيرند«باانتقاداتتندوانقلابي»حاتميكيا«
درموردفيلمسازانيكهازس�فارتهاسفارش
ميگيرند،فاصلهگذارينمايد،مهمنيستكهدر
ادام�هه�مدوت�نازمنتقدي�نبرنام�ههفت،
»ابراهيم«راكنايهبارانميكنندكهچراناحيه
مقدسهسينماراموردنقدقراردادهاست،حتي
مه�منيس�تك�همج�ريمحافظ�هكاربرنامه
چهسؤالاتبيربطوآشفتهايپرسيد،مهماين
اس�تكهاينروزها»حاتميكيا«ع�زمكردهتا
صريحت�رازهميش�ه،لخ�تبودنپادش�اهان
شبهروشنفكريسينم�ايايرانراف�ريادبزند.

دويست و بیست و پنجمین برنامه هفت اين هفته به 
صحبت هاي داغ »ابراهی��م حاتمي كیا« كارگردان 
متعهد س��ینماي ايران اختصاص يافت. »ابراهیم 
حاتمي كیا« در اين گفت وگو در آغازين صحبت هاي 
خود از آخرين اثر سینمايي خود »چ« گفت و اذعان 
داش��ت: »مدت ها بود به اين فكر مي ك��ردم كه در 
مورد شخصیتي كه واقعي است و مردم مي شناسند، 
حرف بزنم و در پ��ي اين بودم كه ك��دام يك از اين 
ش��خصیت ها در اين زمان براي من بیش��تر جواب 
مي دهد كه چمران بیشترين بازخورد را براي خودم 
دارد. شخصیت چمران چند بعد دارد كه هم در حوزه 
علمي اش حرفي براي گفتن داشت و آدمي است كه 
عالم به علم روز اس��ت و هم عارف است و احوالات 
عارفانه دارد و هم چريك و كس��ي است كه تفنگ 
مي گیرد و براي عدالتي كه مي خواهد مي جنگد و 
بابت آن كار انجام مي دهد و هم كس��ي است كه در 
سیستم و وزارت مي رود و نماينده مجلس مي شود 
و هیچ كدام را براي خود حرام ندانس��ته است و هر 
جا احساس كرده خدمت بايد بكند وارد شده است. 
وقتي اين رنگ ه��ا را كنار هم مي گ��ذارم مي بینم 
چمران بهترين نفري بود كه براي من جذاب بود تا از 
وي حرف بزنم و قشنگي چمران به هم اين است كه 
همه اينها را باهم داشت و البته ادعا نمي كنم كه فیلم 

»چ« مي تواند همه اينها را جواب بدهد.«
سينمايامروزخيليغمانگيزاست

خالق آژانس شیشه اي اذعان داشت: سینماي امروز 
خیلي غم انگیز اس��ت؛ چراكه وقتي كه جشنواره 
مي روم و حاصل كارنامه سینماي ايران را مي بینم 
احساس مي كنم گويي يك س��یاره ديگر است. ما 
يك افق و حرف و چیزي براي گفتن داشتیم و من 
اينها را در فیلم نمي بینم. اينك��ه تعدادي از مردم 
به سینما نمي روند يك بخش��ي از آنها به اقتصاد 
و ش��رايطي كه در جامعه وجود دارد بر مي گردد، 
اما مهم تر از همه اينها اين اس��ت كه مردم زماني 
كه به س��ینما مي آيند چه چیزي و چه مسئله اي 
را مي بینند كه با آن ارتباط ايج��اد مي كنند. اين 
رابطه ضعیف شده است و اين بدان مفهوم نیست 
كه اگر من مصیبت هاي مردم را به خودشان بگويم 
حرف اجتماعي زده ام و حرف درس��تي است بلكه 
آيینه گرفتن اين گونه هم درست نیست بلكه من 
هنرمندم و رنگي را مي بینم و تعريفي را از خودم به 
آنچه بايد بگويم تبديل مي كنم. ما يك دهه آرمان ها 
براي بیان در سینما داشتیم و مسئله اي را به اسم 
عرفان در سینما ها مطرح مي كرديم و مي جنگیديم 

براي آنكه وارد آن بحث شويم كه آيا مي توانیم آن را 
وارد سینما كنیم يا نه؟

حاتمي كیا در ادامه، فیلمسازان در ايران را به سه گونه 
تقس��یم كرد و گفت: يك عده س��ینماي بدنه اند و 
دكانشان اس��ت و خیلي هم خوب است و تكنسین 
هس��تند و جريان ديگري هس��تند كه س��ینماي 
جشنواره اي و روشنفكري است كه نگاهي دارد كه 
قرار است مخاطب آن س��وي آب را تحت تأثیر قرار 
دهد و ديگر سینماي ملي و بومي است كه با درد وارد 
اين حوزه شده است. آقاي كمال تبريزي كه از ديوار 
سفارت امريكا براي فیلمبرداري كردن آن روز ها بالا 
رفت، مسئله داشت كه به س��ینما آمده است و من 
قصدم اين بود كه بروم بجنگم و فكر مي كردم در اين  
جامعه من هم بايد سهم خودم را از اين ماجرا بدهم 
و در جايي احس��اس كردم كه من با فیلم مي توانم 
اين حرف ه��ا را بزنم و آنچ��ه را در دوران حضور در 
جنگ از آنها حیرت كردم در فیلم تصوير كنم. اين 
نوع فیلمساز كه مسئله جامعه هم دارد و مشكل و 
حرف براي گفتن دارد، همیشه بین اين دو جناح له 

مي شود. در بین دوگونه اول فیلمسازي، فیلمسازي 
است كه وقت و حوصله مي برد و سینمايي كه اتفاقاً 
بايد نوك پیكان براي جامعه خودمان باشد، اين نوع 
سینما است كه بايد براي گفتن يك سري حرف ها 
مصونیت داشته باشد و حوصله مي طلبد و جريان 
سیاس��تگذار بايد براي آنها حوصله مي كرد و وقت 
مي داد تا اينها مي توانستند حرف بزنند. در حالي كه 
الان در اين جامعه فیلم فاخر تعبیر متلك پیدا كرده 
است. اين نوع فیلمسازي بايد وقت ببرد و سیستم 
و بخش خصوص��ي بايد به آن كم��ك كند و من به 
عنوان فیلمسازي كه خود را جزو اين طبقه مي دانم 
بايد فیلمي را بگويم كه م��ردم با آن ارتباط برقرار و 
بتوانند دركش كنند و اين شاخه سینما متأسفانه 
در حال حاضر ضعیف ترين شرايط را در حیات خود 

در سینما دارد. 
فيلمسازيميطلبدكهبرآنچهميخواهند

مقاومتكنند
 حاتمي كیا ادامه داد: بالاي س��ه دهه است كه كار 
مي كنم و ادعا دارم كه قصدم اين بوده كه تغییري 
ايجاد كنم. كشوري انقلاب كرده و ايده و آرمان هايي 
دارد كه به اراده ملي اتفاق افتاده اس��ت و حالا من 
بايد از آن اراده صحبت كنم. جرياناتي چون جنگ 
و جهاد سازندگي پیش مي آيد و موانعي كه پیش 
روي ما براي اين قرار مي گیرد. بنابراين براي گفتن 
اينها من بايد شجاعت و حوصله داشته باشم و براي 
آنچه مي خواهم بجنگم. اما اين نوع فیلمس��ازي، 
فیلمس��از ها و آدم هاي��ي را مي طلبد ك��ه بر آنچه 
مي خواهند بگويند، مقاومت كنن��د و نپذيرند هر 

عللي را كه جهتشان را عوض كند. 
اين كارگردان افزود: در س��ینماي دفاع مقدس ما 
چرا بايد فیلم ش��یار ۱43 بیايد و واكنش مردم اين 
گونه شود. شیار ۱43 اصلًا حرف تازه اي نبود اما چه 
مي شود كه به يك باره لايه كنار مي رود و چه مي شود 
كه در جشنواره نس��بت به اين نوع نگاه ها يك نوع 
غريبگي وجود دارد. حرف از اين است كه چرا اين جو 
علیه ما راه افتاده و ما به عنوان فیلمساز ترسیديم و 
من چرا به اين سینما آمده ام؟ من فیلمساز سینماي 
جنگ آمده ام حرفي از فضاي بچه هاي جنگ بزنم. 
من نمي گويم كه فیلم تفنگ��ي و درگیري جنگي 
بسازيم. از میان فیلم هايي كه ساخته ام نیز در كدام 
فیلم تفنگ زياد وجود دارد جز يك فیلم ديده بان و 
مهاجر كه پس از آن فیلم هاي بعدي من اصلًا تفنگ 
در آن وجود ندارد بلكه جامعه را مطرح مي كنم. فیلم 
آژانس شیشه اي و بوي پیراهن يوسف، جامعه است 

كه من در آنها مسئله روز را مطرح مي كنم و از نسل 
آن و از نسلي كه با انقلاب شكل گرفته است، حرف 
مي زنم. آن نسلي كه اگر ما نگويیم بچه هايمان با آنها 

غريبه مي شوند. 
فيلمسازآبادانيماازقبلازانقلابحرف

ميزندومنرابافاشيسميكيميكند
حاتمي كیا درباره فیلم هاي سیاه گفت: ما فیلمساز ها 
پر از اشتباه هستیم و افتخار مي كنیم و اصلًا هیچ 
كس نیس��ت كه اش��تباه نك��رده باش��د. در فیلم 
»شیار۱43« مادري بچه اش را دوس��ت دارد و به 
جبهه مي فرس��تد و برنمي گردد و كل فیلم انتظار 
مي كشد و بعد جنازه را مي آورند و اصلاً اين احساس 
را ندارم كه جنگ ما اش��تباه بود. ي��ك فیلم ديگر 
هم طوري نشان مي دهد كه بگويد اشتباه كرديم 

جنگیديم. 
وي افزود: درد اين است كه فیلمساز بگويد كه فیلمي 
از آبادان مي سازم كه آبادان ش��بیه دزد دوچرخه 
ويتوريا دسیكاس��ت. دزد دوچرخه اي كه از كشور 
فاشیس��م زده حرف مي زند و آيا كش��ور من را هم 
فاشیسم زده است؟ درد اين است فیلمساز آباداني 
ما از قبل از انقلاب حرف بزند و من را با فاشیس��م 
يكي كن��د، بعد بگويد من س��بك دزد دوچرخه را 
اينطور برداشتم، دسیكا مختصات آن كشور است و 
ماجرايي كه براي موسیلیني رخ داده است. آيا من 
در كشورم موسیلیني داشتم؟ من براي ارسال اين 
فیلم به لوكارنو گريه كردم و گفتم بايد از فرستادن 
اين فیلم كه كش��ور ما را ذلی��ل مي كند، خجالت 

بكشید و با جیغ و داد از فارابي بیرون آمدم. 
حاتمي كیا تصريح كرد: اين دلیل دارد كه فیلمساز 
آن طرف را نمي بیند چون با اولین صدا او به تهران 
آمده است. مسئله مردم هستند، مسئله كوچه هايي 
اس��ت كه هنوز اسم ش��هید دارند و بعضي ها براي 
عوض كردن اسامي كوچه ها مقاومت مي كنند. هنوز 
تخت طاووس براي ما مهم تر از اسم شهید مطهري 

است كه باعث تأسف است. 
جريانحاكمب�راينهرملعنتيس�ينما

طوريشدهكهمادراقليتقرارگرفتيم
وي با بی��ان اينكه امثال ما در اي��ن مملكت اقلیت 
هس��تیم، افزود: جريان حاكم بر اي��ن هرم لعنتي 
سینما طوري شده كه ما در اقلیت قرار گرفتیم و ما 
را به بازي مي كشند كه بايد در آنجا صفر شويم ولي 
خدا ان شاءالله به ما مقاومتي بدهد كه بچه هاي اين 
حوزه اصلًا كوتاه نیايند و به مسیر خود ادامه بدهند. 
وايبرماكهفقطمواظبشترهايخودمان

باشيموبچههايخودرابچسبيم
كارگ��ردان »ديده بان« درباره فیلمس��ازان جوان 
دفاع مقدس گفت: س��ینما كه ورشكس��ته است. 
من كاري به اي��ن ندارم كه الان »ش��هر موش ها« 
خوب مي فروشد كه ان ش��اءالله اين روند فروشش 
هم ادامه پیدا كند و ۱00 میلیارد بفروشد اما مگر 
میلیارد چقدر است؟ يا من بايد وارد چرخ دنده شوم 
و حرف هاي سخیف بزنم تا ملت به سینما بیايند كه 
اين اتفاق براي بچه هاي ما افتاده است كه واي بر ما 
و واي بر آينده ما، يا اينكه ما فقط مواظب شترهاي 
خودمان باش��یم و بچه هاي خود را بچس��بیم. من 
عشقم اين است كه فیلمم را در شهرستان ببینند، 
چون ما بايد بش��ارت خ��ود را بدهی��م. وي افزود: 
س��ینماي دفاع مقدس تنها ژانري است كه هويت 
دارد و اين سینما خیلي حرف ها براي گفتن دارد كه 

با مطرح شدن آن بايد سر از لبنان در بیاوريم. 
حاتمي كیا خطاب به فیلمس��ازان جوان ارزش��ي 
گفت: مبادا خالي بودن سینما ها شما را گمراه كند، 
ش��ما حرف تان را بزنید تا بعداً ش��رم از فیلمي كه 
ساختیم نكنیم. به اندازه كافي فیلمسازاني داريم 
كه س��ینما ها را به بتكده تبديل كنند. حاتمي كیا 
در پايان صحبت هاي خود توضیح داد: من مخلص 
سینما هستم. خدا را شاكرم كه مردم من را به عنوان 
فرزند خود در اين خانواده پذيرفتند و معتقدند كه 
حرف هايي را بیان مي كنم كه براي اين جامعه است. 
حاتمي كیا درباره دعوت از برخي منتقدان در برنامه 
»هفت« گفت: شما بعضي اوقات كساني را مي آوريد 
كه اصلاً اين بحث مسئله او نیست و وقتي ارزش هاي 
اين ماجرا مسئله او نیست و افتخارش اين است كه 
تلويزيون جمهوري اسلامي را نگاه نمي كند و فقط 
بي بي س��ي و من و تو را نگاه مي كند و به فیلم هاي 
ايران��ي اه اه اه مي كند، چه توقع��ي مي توان از اين 

افراد داشت؟

پخش »باب المراد« از شبكه افق
اي�رانس�اختهش�دهاس�ت، س�ريالعرب�ي»بابالم�راد«ك�هدر
درح�الدوبل�هب�هزب�انفارس�يب�رايپخ�شازش�بكهاف�قاس�ت.
مجید میرفخرايي، مدير هنري اين سريال  
در گفت وگو با »ايس��نا«، درباره  س��ريال 
»باب المراد« كه با موضوع زندگي حضرت 
جوادالائمه)ع( و همچنین تصوير بخش��ي 
از زندگي امام رضا)ع( ب��ه كارگرداني فهد 
میري در ايران ساخته ش��ده است، گفت: 
كار ضبط اين س��ريال دو م��اه پیش تمام 
شده است. اين سريال دو بخش دارد؛ يك 
بخش در ايران و شهرهاي نیشابور و مشهد 

مي گذرد و بخش ديگر در مكه، كعبه، كربلا و. . . . ساخت دكور هر دو بخش در تهران 
و در شهرك هاي سینمايي انجام شد. بخشي از اين كار مرمت و بازسازي و مقداري 
هم ساخت و ساز بود. او افزود: اين سريال در چند ش��بكه حوزه خلیج فارس پخش 
و ساخت سريال به سفارش كويت انجام شد. در ايران ش��بكه افق اين كار را خريده 
و دارد آن را براي پخش در ايران دوبله مي كند. میرفخرايي درباره س��اير كارهايش 
گفت: در فیلم »رستاخیز« اثر احمدرضا درويش و »چهارشنبه خون به پا مي شود« به 
كارگرداني حماسه پارسا همكاري داشته ام كه منتظر اكرانشان هستیم. او كه به عنوان 
مدير هنري در فیلم »دوران عاش��قي« به كارگرداني علیرضا رئیسیان نیز همكاري 
داشته است، درباره اين اثر عنوان كرد: ضبط اين كار به تازگي به پايان رسیده است. 
میرفخرايي درباره كارهاي آينده اش در تلويزيون گفت: چند سناريوي پیشنهادي دارم 

كه در حال بررسي آنها هستم و هنوز درباره شان تصمیم نگرفته ام.

ضرورتشناختدنيا)اخلاقی،تربيتی(
نيَْاكَمَثَلِالحَْيَّةِ وَقَالَ]عليهالسلام[مَثَلُالدُّ
النَّاقِعُفِیجَوْفِهَايهَْوِى �مُّ هَاوَالسَّ ليَِّنٌمَسُّ
العَْاقِلُ. الجَْاهِلُوَيحَْذَرُهَاذُواللُّبِّ إلِيَْهَاالغِْرُّ

درود خدا ب��ر او فرم��ود: دنیاى ح��رام چون مار 
سمى است، پوس��ت آن نرم ولى سم كشنده در 
درون دارد، نادان فريب خورده به آن مى گرايد، و 

هوشمند عاقل از آن دورى مي گزيند.

 تذبذب خانه هنرمندان 
با دعوت از محكوم فتنه  

»چه برخي خوش شان بیايد و چه نیايد بايد اعلام كنم كه به طور قطع 
خانه هنرمندان ايران در مجموعه نظام جمهوري اسلامي ايران تعريف 
مي شود و جاي اپوزيسیون و دگرانديشان نیست.« اين جملات را مجید 
سرسنگي مديرعامل خانه هنرمندان ايران در تاريخ 23 مهرماه سال 
9۱ گفت و سعي كرد در تمام طول نشست خبري اش خانه هنرمندان را 
به عنوان يكي از پايگاه هاي هنري داخل نظام تعريف كند. اما تقريباً در 
دومین سالگرد حرف هاي انقلابي اش در آيین افتتاح دومین جشنواره 
»هنر براي صلح« كه روز جمعه 28 شهريور در تالار استاد شهناز خانه 
هنرمندان ايران برگزار شد، با دعوت از جعفر پناهي نشان داد كه نه تنها 
خانه هنرمندان بلكه خود وي نیز به عنوان مديرعامل اين خانه در اتخاذ 

موضع دچار »تذبذب مزمن« گرديده است. 
چه اينكه در اين مراسم و در بخشي ذيل عنوان اهداي »نشان عالي هنر 
براي صلح« بخش بعدي اين مراسم بود كه با دعوت از مهرجردي مشاور 
معاون هنري وزارت ارشاد، هوشنگ كامكار، بهنام كامراني، محمدرضا 
اصلاني و جعفر پناهي كه چند وقتي است از زندان آزاد شده روي سن، 
اين نشان عالي به منتخبان اهدا شد. دعوت از جعفر پناهي كه به دلیل 
محكومیت امنیتي يا به كلامي دقیق تر و بهتر، فعالیت در فتنه امريكايي 
- اسرائیلي سال 88 و همراهي با كساني كه بر ضد اصل نظام و اسلام عزيز 
به مدت هشت ماه كشور را به صحنه آشوب و بلوا مبدل كردند، تبديل 
به يكي از چهره هاي مخالف نظام در بین جشنواره هاي خارجي معرفي 
و تبديل شده بود، قطعاً داراي ابعاد و پیام هاي خاصي است. بنا بر رسم 
مألوف مراسم هاي مختلف اين چنیني معمولاً از كساني دعوت مي كنند 
تا جايزه خاصي را اهدا كنند كه آن افراد خودشان در زمره مجاهدان و 
فعالان آن حوزه باشند. از سوي ديگر اين نشان سمبلي از جشنواره »هنر 
براي صلح« اس��ت كه به هنرمندان و اش��خاصي كه بیشترين فعالیت 

صلح آمیز را انجام داده اند،  اهدا شده و مي شود. 
بنابراين مسئولان خانه هنرمندان مي بايست به همه مخاطبان و آحاد 
مردم توضیح بدهند كه بین فعالیت ه��اي ضد نظام و اقدامات براندازانه 
جعفر پناهي كه به خاطر آنها محكوم و متحمل مدت زمان محكومیتش 
گرديده است و اين جايزه چه تناسب و ترادفي وجود دارد كه از كسي با 
سابقه ضدحاكمیتي و ضد مردمي دعوت مي كنند تا جايزه صلح به فعالان 
آن بدهند؟! در كجاي دنیا مرسوم است كه افراد ضدمیهني و دولتي مورد 
تكريم و تأيید قرار بگیرند؟ آيا اين اقدام خانه هنرمندان و مسئولانش جز 
به لجبازي و مقابله با قانون و ارزش هاي نظام قابل تعبیر و تعمیم است؟ آيا 
اين اقدام خانه هنرمندان در راستاي شكستن خطوط قرمز نظام بالاخص 
موضوعي مثل فتنه كه مقام معظم رهبري به صورت ويژه بر رعايت آن و 
حساسیت نسبت به عدم عبور از اين خط بارها و بارها سخنراني و تأكید 
داشته اند، نیست؟! چرا مسئولان دولتي سعي دارند با دعوت از اين افراد در 
مراسم هاي مختلف فرهنگي و هنري نمايش روشنفكري بدهند و جوي 

وانمود كنند كه انگار اتفاقي نیفتاده است؟!

 يكه تازي معراجي ها 
روي آنتن بي سريال رسانه ملي

سپيدهآماده
دومي�نس�ريالدهنمك�ياي�نروزه�ادرحال�يآنت�ن
ش�بانگاهش�بكهاولس�يماراتجرب�هميكندكهب�ااتمام
س�ريالهايديگ�رش�بكهها،تنه�امجموع�هتلويزيوني
آنت�نش�بانگاهي،همي�نمعراجيه�ايدهنمك�ياس�ت.
به گزارش »جوان«، پخش سريال دردسرهاي عظیم برزو نیكنژاد 
كه تا چهارش��نبه هفته گذشته بر آنتن س��اعت 2۱ شبكه سوم 
سیما حضور داش��ت، باعث ش��د كه مردم دوباره به يكي ديگر از 
آثار تلويزيون اقبال نش��ان دهند و ساعت هاي شبانگاهشان را به 

تماشاي هنرنمايي هاي مهدي هاشمي و جواد عزتي بگذرانند. 
حضور مهدي هاش��مي، مهران رجبي و مريم سعادت از يك سو و 
متن خوب علیرضا كاظمي پور و سعید جلالي از سوي ديگر تركیب 
جالبي براي جذب مخاطبان تابستاني شبكه سوم سیما ايجاد كرده 
بود و در نهايت اكثر افرادي كه ساعت هاي ابتدايي شب تابستان را 
صرف تماشاي دردسرهاي عظیم كرده بودند، در پايان از نتیجه كار 
رضايت داشتند. هفته گذشته در كنار پايان يافتن پخش دردسرهاي 
عظیم، سريال جديدي بر آنتن شبكه اول سیما نشست؛ ماجراي 
ساخت معراجي هاي ده نمكي به دو سال پیش بازمي گشت، زماني 
كه ده نمكي در گفت وگوهايش از ساخت مجموعه اي تلويزيوني خبر 
مي داد. اما ساخت سريال با تأخیر زماني روبه رو شد و در نهايت نام 
ده نمكي در كنار ساخت فیلم سینمايي با همین عنوان مطرح شد 
و معراجي ها در نهايت با داستاني متفاوت از فیلمنامه اولیه اي كه 
براي سريال در خبرها منتشر شده بود، مقابل دوربین قرار گرفت و 

در اولین اكران بر پرده كاخ جشنواره نشست. 
هنوز مدت زمان زيادي از پايان جشنواره سي و دوم فیلم فجر نگذشته 
بود كه معراجي ها در اكران اسفند ماه بر پرده سینماها نشست و در 
نهايت اكران خود را در كنار گزينه هاي نوروزي تا نیمه هاي بهار بر 
پرده سینماهاي كشور ادامه داد. در همان روزهاي اكران فیلم بود كه 
بار ديگر خبرهاي ساخت نسخه تلويزيوني معراجي ها بر سر زبان ها 
افتاد و در نهايت پس از پايان روند تولی��د، معراجي ها از هفته هاي 
گذشته بر كنداكتور پخش ساعت 22 شبكه اول سیما نشست. سريال 
ده نمكي با چاشني سیاست، ماجراي دانشكده اي را با دانشجويي هايي 
از طیف هاي مختلف سیاسي و اعتقادي روايت مي كند كه در جريان 
تدفین شهدا در محوطه دانشگاه با تحولات و درگیري هايي مواجه 
مي شود. حضور بازيگران چهره مانند علي صادقي، نیما شاهرخ شاهي 
و دانیال عبادي از يك طرف و مخاطب پسندي آثار ده نمكي از طرف 
ديگر باعث شده است كه معراجي ها هم نه به اندازه فروش اخراجي ها، 
اما به ذائقه مردم خوش بیايد و باعث يكه تازي اين سريال در شب هايي 
شود كه رسانه ملي جز در شبكه اول، س��ريالي بر آنتن شبانه خود 
ندارد. نبود س��ريال جدي��د در كنداكتور اين روزهاي ش��بكه هاي 
تلويزيون، نگراني هايي را در خصوص دور شدن مخاطبان سريال ها 
از آنتن تلويزيون به دنب��ال دارد و در اين میان مديران بايد با پخش 
بدون وقفه سريال ها در ساعات شبانه، فرصت را در اختیار شبكه هاي 

رنگارنگ ماهواره اي قرار ندهند.

دريچه

مصطفي شاه كرمي

مع�اونفرهنگ�يح�وزههن�ريگف�ت:
فعاليتهايح�وزههنريب�اموضوعات
انقلابودفاعمقدس،بيدارياس�لامي،
خان�وادهوجوان�انوتم�دناس�لامي،
پررنگت�رازس�ايرموضوع�اتب�ودهو
چهارمينهمايشعصرس�ورهباموضوع
خانوادهوسبكزندگيرارقمزدهاست.

نشست خبري جشنواره عصر سوره حوزه هنري ويژه »خانواده 
و سبك زندگي« با محورهاي ادبیات، سینما، تئاتر، موسیقي 
و طنز با حضور محمد حمزه زاده در تالار س��وره حوزه هنري 
برگزار ش��د. حمزه زاده معاون فرهنگي حوزه هنري در ابتدا 
گفت: حوزه هنري در اين فرصتي كه فراهم مي شود تلاش دارد 
بین هنرمندان، تولیدكنندگان آثار هنري و مصرف كنندگان 
اين آثار، ارتباط و تعاملي نزديك برقرار كند و از تعامل بین دو 

گروه به تشخیص هاي جديدي برسد. 
وي با بی��ان اينك��ه هنرمندان همیش��ه با روبه رو ش��دن با 
مخاطبانشان به زواياي تازه اي از آثارشان پي مي برند، اظهار 
داشت: تاكنون جشنواره عصر سوره در حوزه هنري برگزار شده 
و اين دوره نیز ويژه سبك زندگي و خانواده ايراني - اسلامي 
برگزار مي ش��ود كه امیدواريم از اين ارتباط درس هايي براي 
تولیدات آينده خويش بگیريم. حم��زه زاده تصريح كرد: در 

فعالیت هاي حوزه هنري چهار موضوع انقلاب 
و دفاع مق��دس، بیداري اس��لامي، خانواده و 
جوانان و تمدن اس��لامي پررنگ تر از س��اير 
موضوعات است و اين مسئله موجب برگزاري 
چهارمین همايش عصر سوره با موضوع خانواده 
و سبك زندگي شده است. وي عنوان كرد: آلبوم 
موسیقي حسام الدين سراج به نام »مسیحا« 
رونمايي و معرفي خواهد ش��د كه يكي از اتفاقات مهم و قابل 

اعتناي عصر سوره به شمار مي رود. 
قرباني، دبیر اجرايي جشنواره عصر سوره اظهار داشت: عصر 
سوره با عنوان خانواده و سبك زندگي نامگذاري شده است كه 
روزهاي پنجم تا هفتم مهرماه در سالن هاي حوزه هنري آثار 
آن ارائه خواهد شد كه در محوطه اين مركز نمايشگاه كتابي 
با همین موضوع برپا مي شود كه نه تنها تولیدات حوزه هنري 

بلكه شامل آثار مرجع ناشرين انقلاب اسلامي نیز است. 
وي گفت: برگزاري شب خاطره با موضوع همسران، مادران و 
خانواده هاي شهدا در روز دوشنبه هفتم مهرماه در تالار سوره 
و برگزاري كارگاه نقاش��ي، طراحي و حجم در سالن مرحوم 
سیدحسن حسیني واقع در طبقه دوم حوزه هنري با حضور 
پیشكسوتان و اساتید اين رشته ها در روزهاي پنجم تا هفتم 

مهرماه از ديگر برنامه هاي اين جشنواره است.

برگزاري شب خاطره با موضوع شهدا

معاونبرنامهريزيوسرمايهگذارياستانفارس:
مجوزي براي برگزاري رالي در تخت جمشيد صادر نشده است

معاونبرنامهريزيوس�رمايهگذاريادارهكل
ميراثفرهنگي،صنايعدس�تيوگردشگري
استانفارسگفت:مجوزيبرايبرگزاريرالي
درتختجمشيددرخواستوصادرنشدهاست.
به گزارش »جوان« و به نقل از مركز روابط عمومي 
و اطلاع رساني س��ازمان میراث فرهنگي، صنايع 
دستي و گردشگري، حبیب شهبازي با اعلام اين 
خبر افزود: اگر اف��رادي متقاضي برگزاري رالي يا 

برنام��ه اي در محوطه اثر جهاني تخت جمش��ید 
باشند بايد تقاضاي خود را به طور رسمي به اداره 
كل میراث فرهنگي اس��تان ف��ارس و رئیس اين 
پايگاه جهاني ارائه كنند. وي ادامه داد: درخواست 
متقاضیان بررس��ي و پس از آن به ستاد سازمان 
میراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري براي 
بررسي جوانب و ابعاد آن ارسال مي شود.  شهبازي 
يادآور شد: در مورد اين مس��ابقه رالي هیچ گونه 

درخواس��تي به اداره كل میراث اس��تان ارسال و 
مجوزي هم براي برگزاري اين مسابقه صادر نشده 
است. معاون برنامه ريزي و سرمايه گذاري استان 
فارس تصريح كرد: متأسفانه در مسابقه رالي سال 
گذشته يك نفر جان خود را از دست داد، همچنین 
تأثیر مخرب برگزاري چنین مسابقاتي بر اين اثر 
جهاني از جمله دلايلي اس��ت ك��ه منجر به عدم 

صدور مجوز براي اين برنامه مي شود.

ميراث

خبر


